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Vážení spoluobčané,
 

 čas léta, prázdnin a dovolených utekl jak voda, opět tu máme nádherný podzim. Je to 

již 8 let, co jsem na tomto místě psal své první „Slovo starosty“ v našem obecním zpravodaji. 

Tehdy jsem se ohlédl za komunálními volbami do zastupitelstev na období 2014 – 2018. 

Stejně tak tomu bylo i před čtyřmi lety. I dnes nemohu začít jinak, než zpětným pohledem na 

nedávné komunální volby, které se konaly ve dnech 23. a 24. září letošního roku. Na prvním 

místě patří mé obrovské poděkování vám všem, kteří jste ke komunálním volbám přišli a tím 

vyjádřili svůj názor. Zatímco celková účast občanů okresu Jeseník činila 46,67 %, u nás v 

Uhelné se vyšplhala na 59,75 %. Tento procentuální výsledek znamená, že Uhelná byla na 

pátém místě ve volební účasti v celém okrese. Za to vám občanům patří ještě jednou velký 

dík. Před těmito volbami jste byli informováni o průběhu a organizaci voleb, ale také o 

kandidátech do zastupitelstva obce, kteří byli seskupeni do tří volebních kandidátek. Měli jste 

možnost vybírat z 27 občanů obce, kteří měli zájem být v zastupitelstvu obce a pracovat pro 

obec. Ze samotných voleb vzešlo devět nových zastupitelů (4 staronoví a 5 nových 

zastupitelů). Ti mezi sebou na prvním ustavujícím zasedání, které se konalo 20. Října 2022, 

zvolili starostu, místostarostu, předsedy a členy finančního a  kontrolního výboru. O tom, kdo 
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obsadil jednotlivé funkce, kolik kdo získal hlasů při komunálních volbách, se dočtete ve 

velkém VOLEBNÍM PŘEHLEDU na straně 3 a 4.  

Letošní podzim se nenesl jen v duchu voleb, ale také realizací a dokončení hned několika 

projektů. Jak jsem již psal v minulém Uhelňáčku, v červnu letošního roku bylo dokončeno 

odbahnění rybníku v Horním Fořtě. Následně na 28.VZO bylo schválena zastupitelstvem obce 

oprava a obnova odběrného místa na Račím potoce, který měl přivést do rybníku zpátky vodu. 

Toto odběrné místo bylo obnoveno koncem měsíce října a do rybník se začal plnit. Rybník 

byl dlouhá desetiletí dominantou Horního Fořtu a po povodních v r. 2009 do něj  voda 

přestala přitékat, proto zarostl. I přes spoustu byrokracie a dalších překážek jsem nesmírně 

rád, že se nám podařilo rybník zbavit náletových dřevin, odbahnit a znovu do něj přivést 

vodu. Od poloviny srpna také začala výstavba parkoviště u obchodu Jednota, na kterou jsme 

dostali dotaci z  Programu obnovy venkova Olomouckého kraje. Na parkovišti je 12 

parkovacích míst. Dále zde byla postavena solární stanice včetně usazení lavičky. Stanice 

obsahuje 2 zásuvky na 230 V, dvě USB zásuvky, 2 autozásuvky na 12 V, kompresor na kola a 

auta, 4x stojan na kolo, držáky na telefon a kameru.  Chceme okolo lavičky a stanice položit 

dlažbu, aby nabíjení kol bylo mnohem pohodlnější. V následujících dnech se chystáme 

provést vrt, který by posílil zdroj pitné vody pro naše občany. V září a říjnu také proběhlo 

hned několik kulturních akcí. Již potřetí v řadě do našeho kostela sv. Kateřiny zavítal Festival 

Karla Ditterse z Dittersdorfu s vystoupením pod názvem Poselství zpěvu (Barbora de Nunes-

Cambraia - mezzosoprán, Ondřej Valenta – varhany). Proběhl 6. ročník Turnaje v plážovém 

volejbale s rekordní účastí 7 družstev. Za Uhelnou bojovala dvě družstva – Uhelňáci a 

Srdcaři. Na začátku října se uskutečnil tradiční pietní akt k uctění resp. FS Stanislava 

Majzlíka ve spolupráci s celním úřadem Olomouckého kraje a na konci října proběhla v klubu 

tradiční přednáška o místní historii. Nesmím zapomenout na zájezd do Prahy na muzikál 

Krysař.  

Na závěr bych rád poděkoval zastupitelům, že mi dali svou důvěru a zvolili mě opět starostou 

obce. Je to především závazek pro mě osobně, abych pokračoval ve své práci přinejmenším 

tak, jako v předešlém volebním období. Úspěšná práce však nezávisí jen na jedné osobě, ale 

zastupitelstvu celém. Proto pevně věřím, že nové zastupitelstvo má chuť táhnout za jeden 

provaz a spolupracovat na rozvoji Uhelné jako tým, protože všichni bez rozdílu máme 

společný cíl, kterým je vzkvétání naší obce. Také bych rád na tomto místě  poděkoval dnes již 

bývalým členům zastupitelstva obce a to paní Alžbětě Frankové, paní Renatě Jatiové, panu 

Ludvíku Juříkovi, panu Petru Procházkovi a v neposlední řadě dnes již bývalému 

místostarostovi Vlastimilu Luxovi. Váš přístup k této práci byl bezesporu přínosný a svou 

odhodlaností jste obohatili celkovou práci ve vedení naší obce.  

Milí spoluobčané, pomalu končí další rok a nastává čas vánoční. Čas, kdybychom se měli 

všichni aspoň na chvíli zastavit a vydechnout si, vymanit se z toho zběsilého tempa, jakým se 

žene dnešní doba stále kupředu. Čas, kdybychom měli zapomenout na různé neshody a sváry, 

zapomenout na zlá slova mnohdy vyřčená ve zlosti a později možná stokrát litovaná. Přeji 

vám všem, abyste si našli čas na chvíli se zastavit nejen o Vánocích, ale i během roku. Abyste 

co nejvíce času mohli trávit po boku svých nejbližších, abyste v dnešní uspěchané době vždy 

nacházeli cíl a smysl vašeho života. Přeji vám krásný, klidný, hvězdami a třpytivým sněhem 

protkaný adventní čas a Vánoce plné splněných snů a pohody.  

 Starosta obce, Zdeněk Hořava 
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VOLBY DO ZASTUPITELSTVA OBCE KONANÉ 23. A 24. ZÁŘÍ 2022: 

 

 

 

Provoz obecního úřadu a Obce Uhelná na konci roku: 

Pokladna obce Uhelná bude otevřena do středy 21. prosince 2022 včetně ve 

stanovených úředních hodinách. Pro opožděné platby můžete použít složenku. 

V období od 22. 12. 2022 do 3. 1. 2023 bude Obecní úřad v Uhelné  pro veřejnost 

uzavřen. 

 

Platby za vodné: 

Platby za vodné IV. Q. 2022, odpady 2022, služby hřbitov 2023, pronájem pozemků 

2023, poplatek ze psů 2023 se budou vybírat od pondělí 16. ledna 2023. 

 

I nadále žádáme občany, aby využívali bezhotovostní platební styk. Č. ú. 

3077054/0300 nebo 1905681319/0800, VS č.p. Do zprávy pro příjemce uveďte 

předmět platby, např. voda nebo odpady, popl. za psy apod. 

Informace o výši platby budou k dispozici také od 16. ledna 2023 na tel. č. 

584 433 022 nebo 737 241 048. 

Děkujeme za pochopení a spolupráci.     Grajová Jana 

 

V období od 21. 12. do 30. 12. 2022 (mimo vánoční svátky) se budou provádět 

odpočty vody za IV. Q 2022. Kdo víte, že v uvedeném termínu nebudete k zastižení, 

umístěte lístek se stavem vodoměru viditelně u vchodu do domu, zavolejte nebo 

pošlete sms. 

Děkuji.        Grajová Jana 

 

Výzva k úhradě  poplatku z pobytu dle OZV č. 1/2021 

Vyzývám tímto poplatníky, kteří poskytují ubytovací služby, aby uhradili poplatek 

z pobytu do 30.11.2022. K tomu je nutné předložit evidenční knihu ubytování. Pokud 

poplatek nebude uhrazen v termínu, bude vyměřen platebním výměrem. 
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poř. číslo příjmení, jméno, tituly abs. v %

1 Hořava Zdeněk Bc. 127 11,95 1 zvolen

2 Procházka Ladislav 126 11,86 2 zvolen

3 Grajová Ivana 127 11,95 3 zvolen

4 Motyčák Jiří 129 12,14 4 zvolen

5 Machálková Hana 101 9,51 5 zvolen

6 Todoran Petr 112 10,54 1 -

7 Řehová Martina 123 11,58 2 -

8 Procházka Petr 120 11,29 3 -

9 Dubčíková Kateřina 97 9,13 4 -

PRO ŽIVOU OBEC

Kandidát Počet hlasů Pořadí 

zvolení
Mandát

poř. číslo příjmení, jméno, tituly abs. v %

1 Líbal Jiří 94 12,75 2 zvolen

2 Velikovský Vladimír 69 9,36 3 zvolen

3 Ketner Jiří 85 11,53 1 -

4 Husovská Milena 105 14,24 1 zvolen

5 Macháček Zdeněk 80 10,85 2 -

6 Juřík Ludvík 82 11,12 3 -

7 Doupovec Svatomír 71 9,63 4 -

8 Jánský Petr 73 9,9 5 -

9 Ring Josef 78 10,58 6 -

PRO UHELNOU 2022

Kandidát Počet hlasů Pořadí 

zvolení
Mandát

poř. číslo příjmení, jméno, tituly abs. v %

1 Machálek Miroslav 57 11,45 4 -

2 Graja František 65 13,54 3 -

3 Procházka Adam 44 8,85 5 -

4 Todoranová Radka 14 7,81 6 -

5 Hegerová Hana Ing. 32 14,06 2 -

6 Kneblová Eva 20 4,16 7 -

7 Motyčáková Alice 26 4,16 8 -

8 Galová Pavlína 40 20,83 1 zvolen

9 Lux Vlastislav Ing. 29 15,1 1

SDRUŽENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁTŮ OBCE UHELNÁ

Kandidát Počet hlasů Pořadí 

zvolení
Mandát

číslo název abs. v %

1 PRO ŽIVOU OBEC 1062 53,34 9 1 991,00 53,34 5

3 PRO UHELNOU 2022 737 37,02 9 1 991,00 37,01 3

4 SNK OBCE UHELNÁ 192 9,64 9 1 991,00 9,64 1

HlasyKandidátní listina

Počet 

kandidátů

Přepočtený

základ

dle počtu

kandidátů

Přepočtené 

% platných 

hlasů

Počet 

mandátů

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Do zastupitelstva obce byli zvoleni: Galová Pavlína, Grajová Ivana, Bc. Hořava Zdeněk, 

Husovská Milena, Líbal Jiří, Machálková Hana, Motyčák Jiří, Procházka Ladislav, 

Velikovský Vladimír . 

 Na ustavujícím zasedání, které se konalo 20. října 2022 byli zastupitelstvem zvoleni:  

Starosta:     Bc. Zdeněk Hořava  

Místostarosta:    Ladislav Procházka 

Předseda Kontrolního výboru:  Ivana Grajová  

Členové kontrolního výboru:  Jiří Motyčák a Vladimír Velikovský 

Předseda Finančního výboru:  Hana Machálková 

Členové Finančního výboru:   Milena Husovská a Petr Todoran 
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Já, níže podepsaný Bc. Zdeněk Hořava, jako znovuzvolený starosta obce Uhelná 

VYZÝVÁM 

Stranu Pro Uhelnou 2022, aby se nejpozději do 15.12.2022 veřejně omluvila za nepravdivé 

tvrzení „ Hospodaření v obecních lesích vrátíme do černých čísel, tak aby se vlastnictví lesa 

pro občany stalo benefitem“ uvedené ve volebním programu této strany. 

Odůvodnění: V předvolebním programu strany Pro Uhelnou 2022 byly uvedeny nepravdivé 

informace, které hrubě poškodily dobré jméno Obce Uhelná, jejího vedení včetně mé osoby a 

Ing. Miroslava Jehličky, odborného lesního hospodáře. 

Pokud do uvedeného data nebude stranou Pro Uhelnou 2022 zveřejněna omluva, budou Obec 

Uhelná, její vedení včetně mé osoby a Ing. Miroslav Jehlička, odborný lesní hospodář, nuceni 

domáhat se svých oprávněných zájmů soudní cestou. 

Vysvětlení pro občany: Po zveřejnění volebních programů se mě často ptáte, jak je možné, že 

hospodaření v obecním lese je v červených číslech, když v minulosti hospodaření v lesích bylo 

výrazným zdrojem příjmu do obecní pokladny. Nejdříve je potřeba říci, že od r. 2016 se obec 

potýkala s kůrovcovou kalamitou, což výrazně ovlivnilo hospodaření v lesích. Výsledek 

hospodaření je každoročně kladný, tzn. v černých číslech, s výjimkou roku 2018, kdy 

kůrovcová kalamita vrcholila a cena smrkového dříví byla nejnižší. Tyto informace jsou 

k nahlédnutí na obecním úřadě a stejně tak tyto informace měli k dispozici všichni zastupitelé, 

neboť zastupitelům každý rok obecní lesní hospodář Ing. Jehlička předkládá zprávu o 

hospodaření v lesích za daný rok. V celém minulém volebním období byly ceny dříví, vlivem 

kůrovcové a živelné kalamity v celé Evropě velmi nízké. Rychlý růst cen jsme zaznamenali až 

v roce 2022. Přesto obec v průměru za uvedené roky byla v kladných číslech, kdy čistý zisk 

hospodaření činil 1.360,- Kč/ha/rok, tedy zhruba ve výši celostátního průměru za toto období. 

Nebyli jsme tedy v žádném případě v záporných číslech, jak ostatně vyplývá z tabulky 

Výsledky hospodaření (viz. Tabulka níže). Na závěr je potřeba dodat, že nižší hospodářský 

výsledek nezpůsobují pouze nízké ceny dříví, ale také zvýšený objem pěstebních prací 

v následujících letech (úklid klestu, sazenice, zalesňovací práce, ochrana kultur…). 

          Bc. Zdeněk Hořava 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tabulka č. 2: Výsledek hospodaření v obecních 

lesích za roky 2008 – 2021. 

Uvedené výsledky hospodaření souhlasí s 

účetnictvím vedeným obcí. 

V této výši byly vzájemně odsouhlaseny. 
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Rybník v Horním Fořtě 

Jak jsem již psal ve svém úvodním slově, koncem října bylo dokončeno odběrné místo na 

Račím potoku, které přivádí vodu potrubím do rybníku v Horním Fořtu a odtud jde potrubím 

zpět do Račího potoka. Po spuštění odběrného místa 

hned začala voda natékat do rybníku. Často jste se mě 

ptali, proč rybník není hned napuštěný, proč odběrné 

místo není otevřené naplno. Hned na začátku je potřeba 

říci, že rybník a potrubí bylo od povodní v r. 2009 bez 

vody. Další zásah do rybníku byl letos, když došlo 

k odstranění náletových dřevin a odbahnění, to znamená, 

že voda potřebuje nejdřív vsáknout, suchá prkna 

v požeráku nasát vodu a i tak bude nějakou dobu trvat, 

než se hladina ustálí. Odběrné místo bylo otevřeno jen 

částečně, aby si vše sedlo i v prorostlém potrubí. Bohužel 

se našel někdo, kdo chtěl napouštění rybníku urychlit a 

s odběrným místem manipuloval. Zda tento zásah bez 

vědomí obce nezpůsobil na potrubí nějakou škodu, se 

může projevit v dalších měsících. Zde zdůrazňuji, že 

rybník je v majetku Obce Uhelná a pokud příště bude 

manipulováno s odběrným místem bez vědomí Obce, 

bude věc řešena s Policií ČR.   

Vrt a jímání vody 

Na začátku listopadu byl vámi vznesen dotaz na vrtnou soupravu v Uhelné. Na 28. VZO 

v červnu letošního roku zastupitelstvo schválilo výstavbu nového zdroje vody pro posílení 

obecního vodovodu. Vrt byl realizován kousek pod jímáním vody, které leží na Lánském 

potoce. Spuštěn by měl být do června příštího roku. V letošním roce také uplynula doba 

udržitelnosti projektu „ Obnova jímání na Lánském potoce“ a my máme možnost zastaralou 

technologii upravit tak, aby vyhovovala současným požadavkům pro odběr pitné vody. Jímací 

zařízení bude upraveno do konce roku, aby i při zvýšeném odběru (při poruchách na hlavním 

vodovodním řadu) a nepřízni počasí byl v co největším množství odstraněn zákal vody.   

Rychlost v obci  

Na posledních několika zastupitelstvech byla řešena rychlost projíždějících aut v obci, 

především přes horní konec obce, a to na základě zaslaných stížností občanů. Se stížnostmi 

byli zastupitelé seznámeni  a bylo vyvoláno jednání na odboru dopravy v Jeseníku, kterého se 

zúčastnilo vedení odboru, zástupce dopravní policie a zástupce Správy silnic Olomouckého 

kraje. Výsledkem jednání byla informace, že vedení dopravní policie by nepodpořila 

zadržovací prvky jako jsou např. retardéry. Naopak slíbili, že budou v horním konci obce 

častěji měřit rychlost. Na můj dotaz z minulého týdne, kolikrát v horní části obce měřili,  

odpověděl Dopravní inspektorát PČR Jeseník, že na můj podnět z loňského roku bylo 

reagováno občasným výkonem služby. Vzhledem ke stavebnímu a technickému stavu 

komunikace bylo měření prováděno za jízdy služebního dopravního prostředku. Dopravní 

inspektorát dále přislíbil, že bude i nadále preventivně působit v horní části obce ve směru 

Nové Vilémovice.  Správa silnic Olomouckého kraje situaci řešila umístění značek omezující 

tonáž ve středu obce. Tímto problémem se budu i nadále zabývat. 

Obr. Manipulace s odběrným místem 
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Zarostlý Lánský potok 

 

Každoročně řešíme zarostlý Lánský potok v letních měsících. Na začátek je potřeba říci, že 

potok je v majetku Lesů ČR, správa povodí Odry.  V minulosti se nám dařilo minimálně 

jednou ročně za jejich spolupráce potok vysekat. Bohužel v posledních letech díky nedostatku 

pracovních sil na obou stranách a omezenému rozpočtu Povodí Odry na sekání potoků práce 

zpomalily.  V r. 2021 došlo k částečnému odbahnění potoku okolo obecního úřadu, domu čp. 

3 až za hlavní most, přes který vede komunikace I/60. V letošním roce dle informací byl 

zpracován projekt na odbahnění celého potoka vedoucího přes Uhelnou, tj. od domu čp. 36 

(pana Juříka) až po dům p. Fr. Graji v Dolním Fořtě. Toto odbahnění by mělo být realizováno 

příští rok. Budu se snažit, aby k realizaci odbahnění včetně vysekání náletových dřevin podél 

krajů potoka ze strany správy povodí Odry skutečně došlo, protože v případě přívalových 

dešťů může dojít uvolnění drnu s trávou a následnému ucpání na místě, kde bude např. 

vzpříčen strom. To může mít za následek vylití vody z koryta potoku.  

 

Nové mašiny pro hasiče a povodňový plán 

 

Zde hned naváži na poslední dvě věty v předešlém odstavci. I když od povodní v r. 2009 

uplynulo již 13 let, určitě je máme všichni stále v živé paměti. Díky měnícímu se počasí 

v posledních letech, kdy velká horka střídají silné bouřky s přívalovými dešti, musíme být 

připraveni na hrozící nebezpečí v podobě povodní. Silná bouřka letos zasáhla sousední Vlčice 

a Bernartice. Díky dotačnímu programu Olomouckého kraje na vybavení jednotek SDH jsme 

letos pořídili pro naše hasiče benzínové čerpadlo, elektrocentrálu a ….. Dále bychom hasičům 

chtěli pořídit další vybavení potřebné v případě povodně z rozpočtu obce  

(např. holínky apod.). Často se mě také ptáte, zda máme povodňový plán. Ano, digitální plán 

obce máme od r. 2017 podle zákona 254/2001 Sb. – o vodách v souladu s Metodikou tvorby 

digitálních povodňových plánů, vydanou MŽP a metodického pokynu odboru ochrany vod 

MŽP k zabezpečení hlásné a předpovědní povodňové služby MŽP č.9/2011. Najdete jej na 

našich webových stránkách.  

 

Parkoviště u obchodu Jednota 

 

Během měsíců září a října, kdy probíhala stavba parkoviště u obchodu Jednota, jste se mě 

ptali, jestli tuto akci financuje Jednota Zábřeh. Parkoviště leží téměř celé na pozemku patřící 

Obci Uhelná, jen nepatrná část leží na pozemku patřící Jednotě Zábřeh. Projekt vytvořila 

firma Tumvia s.r.o., zakázku realizuje firma Zetos s.r.o. a celou akci  financuje Obec Uhelná 

ze získané dotace z Programu obnovy venkova Olomouckého kraje ve výši 600 000,- Kč. 

Znovu připomínám, že je zde 12 parkovacích míst. Ještě bych chtěl dodat, že mimo projekt 

máme v plánu vydláždění prostoru okolo nabíjecí solární stanice, aby bylo nabíjení kol 

mnohem komfortnější.  

 

Nové parcely „Pod střelnicí“ 

 

Další vaše časté dotazy jsou směrovány na nové parcely, kolik jich je prodaných, zda  jsou 

vybudované sítě apod. V roce 2020 došlo k přeložce elektrické sítě a na konci roku 2021 byl 

vybudován vodovodní řad pro 17 pozemků. V současné době řešíme získání stavebního 

povolení na vybudování komunikace, na vybudování cesty budeme žádat o dotaci z MMR. 

Nyní je prodáno 8 pozemků, další 4 pozemky jsou před podpisem kupní smlouvy. Na 

nejbližším zasedání zastupitelstva se budou řešit další tři žádosti o pozemek. 
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BRUNTÁLSKO, POLSKO | Na honosném polském 

zámku Moszna vyvrcholily oslavy 25 let 

přeshraniční spolupráce v Euroregionu Praděd. 

Konala se tam slavnostní konference spojená 

s udílením medailí a ocenění. 

Zástupci českých a polských měst a obcí, 

partneři a hosté se setkali na výroční konferenci na 

krásném zámku Moszna ve čtvrtek 8. září 2022. 

Slavnostní akce byla vyvrcholením oslav 25 let 

přeshraniční spolupráce v Euroregionu Praděd.  

V rámci programu zazněly zdravice a proslovy 

významných hostů. Vystoupili tam generální konzulka Polské republiky v Ostravě Izabella Wollejko-

Chwastowicz, hejtman Olomouckého kraje Josef Suchánek, náměstek hejtmana Moravskoslezského 

kraje Jan Krkoška, zástupkyně maršálka Opolského vojvodství Zuzanna Donath-Kasiura, Martin 

Buršík z Ministerstva pro místní rozvoj ČR, Witold Wieczorek z polského Ministerstva pro regionální 

rozvoj, předseda české části Euroregionu Praděd Milan Rác a předseda představenstva Sdružení 

polských obcí Euroregionu Praděd Radosław Roszkowski.  

Ten ve svém projevu přiblížil celou historii a významnost Euroregionu Praděd za uplynulých 

25 let, představil také Fond mikroprojektů a realizované projekty, které podporují rozvoj česko-polské 

přeshraniční spolupráce. O prezentaci Destinačního managementu turistické oblasti Jeseníky – východ 

se postarala ředitelka českého Euroregionu Praděd Alena Šmigurová. 

„Dnes již není pochyb o tom, že Euroregion Praděd se za dobu svého působení stal stabilní a 

dobře fungující organizací, která svou dlouholetou činností významným způsobem přispěla k rozvoji 

česko-polského pohraničí a je připravena čelit všem výzvám, které budoucnost přinese. Principy 

spolupráce, které před čtvrt stoletím zakladatelé euroregionu sledovali, mají trvalou platnost,“ 

informoval předseda české části Euroregionu Praděd a starosta Zlatých Hor Milan Rác.  

V rámci slavnostní konference proběhl také kulturní program a nechybělo ani předávání 

medailí a ocenění za spolupráci v česko-polském příhraničí. Medaili za zvláštní zásluhy a práci na 

rozvoji česko-polské spolupráce obdrželi: 

Zlatá medaile: Jan Roszkowski, Zdeněk Jarmar a Petr Procházka. 

Stříbrná medaile: Milan Rác, Jan Woźniak, Jan Krkoška a Radek Šimek. 

Bronzová medaile: Małgorzata Paściak, Iwona Pakuła-Isalska, Bogdan Wyczałkowski, Brygida 

Pytel, Joachim Wojtala, Anna Zonová, Danuta Rzeszutko, Vlastimil Adámek, Szymon Ogłaza, Maciej 

Molak, Vendula Poláchová, Miroslav Novotný, Jiří Jura, Zdeňka Blišťanová, Martin Buršík, Miroslav 

Adámek, Ladislav Václavec, Sabina Nowosielska a Marek Śmiech. 

Na konferenci byli oceněni také někteří žadatelé za jejich aktivní činnost v rámci Fondu 

mikroprojektů. Za českou stranu to byli například Město Město Albrechtice, Městské muzeum 

Rýmařov, Základní škola Česká Ves, Obec Osoblaha, Horolezci Jeseník, z.s., Mĕsto Zlaté Hory, 

Mĕsto Krnov, Středisko volného času Rýmařov, Městské informační a kulturní středisko Krnov, 

Rýmařovsko, o.p.s., Mĕsto Vrbno pod Pradĕdem, Centrum sociálních služeb Jeseník, Město Bruntál, 

Pěvecký sbor města Vrbna pod Pradědem, z.s. a Základní škola Rýmařov. Za polskou část bylo 

oceněno 16 organizací. 

Po slavnostní konferenci, na druhý den v pátek 9. září 2022, se konal studijní výjezd za tzv. příklady 

dobré praxe. Zástupci českého a polského Euroregionu Praděd společně navštívili rozhlednu Hraniční 

vrch ve Městě Albrechticích, Osoblažskou úzkokolejku a zámek ve Slezských Rudolticích. Aktivity 

dvoudenního programu byly realizovány v rámci projektu 25 let přeshraniční spolupráce v 

Euroregionu Praděd.    Autor: Radek Vráblík, Foto: Euroregion Praděd 

Během října zasáhly nejen Euroregion Praděd dvě smutné zprávy. 

Dne 19.10. zemřel bývalý dlouholetý ředitel Zdeněk Jarmar a 23.10. zemřel 

bývalý dlouholetý předseda Petr Procházka 

S úctou vzpomínáme. 
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1. set 2. set 3. set

1. Uhelňáci - Volejbalisti 20:22 10:21

2 Srdcaři - Jögermeistři 12:21 11:21

3 Makumaka - Benátky 21:18 21:17

4
Uhelňáci - Javorník

21:19 18:21

5 Volejbalisti - Makumaka 14:21 21:19

6
Benátky - Srdcaři

18:21 13:21

7 Javorník - Jögermeistři 13:21 14:21

8
Makumaka - Uhelňáci

15:21 21:16

9 Srdcaři - Volejbalisti 15:21 14:21

10 Makumaka - Javorník 21:11 21:14

11 Benátky - Jögermeistři 16:21 16:21

12 Uhelňáci - Srdcaři 21:18 19:21

13 Javorník - Benátky 20:22 21:16

14 Srdcaři - Makumaka 19:21 16:21

15 Jögermeistři - Volejbalisti 25:23 21:13

16 Srdcaři - Javorník 21:19 21:08

17 Volejbalisti - Benátky 21:15 21:17

18 Uhelňáci - Jögermeistři 15:21 14:21

19 Javorník - Volejbalisti 11:21 15:21

20 Benátky - Uhelňáci 18:21 19:21

21 Jögermeistři - Makumaka 19:21 21:14

Výsedek
č. zápasu zápas

 
 

 

 

 

Konec léta a začátek školního roku je již 

tradičně spojen s Turnajem v plážovém 

volejbalu. Letos 3.září se konal  6.ročník 

této akce. Je vidět, že volejbal je na 

Jesenicku stále oblíbeným sportem, 

protože se přihlásilo na turnaj rekordních 

7 družstev. Měla přijet také dvě družstva 

ze Skorošic, ale nakonec se nezúčastnila.  

Každý rok se družstvo z Uhelné 

poskládalo až na samotném turnaji a 

zpravidla skončilo na posledním místě. 

Letos jsme se domluvili již na jaře a 

chodili minimálně dvakrát týdně trénovat. 

Ovšem během letního hraní se vytvořila 

dvě smíšená družstva – Srdcaři - Adam 

Procházka, Žaneta Oharková, Jiří 

Motyčák a Zdeněk Hořava a Uhelňáci- 

Marcela Ringová, Antonín Brož, Hana 

Hegerová a Jaroslav Bakeš. Mezi 

zúčastněnými nechybělo tradiční družstvo 

z Jeseníku pod názvem „ Jögermeistři“, 

tři družstva z Javorníku - Javorník, 

Volejbalisti a Makumaka a čistě dívčí 

družstvo z Bernartic pod názvem 

Benátky. Podle daného herního systému 

byly jednotlivé týmy smíšené a po 

čtyřech hráčích. Hned na začátku proběhlo rozlosování a aby turnaj byl spravedlivý, 

jednotlivé týmy hrály každý s každým. Každý zápas se hrál na dva sety do 21 bodů s tím, že 

set musel být vyhrán o 2 body. Oproti minulým letům se nehrálo na dva vítězné sety, ale 

jednotlivé zápasy byly bodovány – výhra 3 body, remíza 1 bod. Poslední 7.místo obsadil tým 

Benátky, na 6. místě se umístil tým Javorník. Rozdílem jednoho bodu se na 5.místě umístili 

Uhelňáci a na 4. místě Srdcaři z Uhelné. Na bronzové pozici byl tým Makumaka, 2.místo 

získal stejně jak v loni tým Tomáše Nemeškala „Volejbalisti“ a výhercem letošního turnaje se 

opět stal tým z Jeseníku Jögermeistři. 

Pro hráče bylo nachystané bohaté 

občerstvení. Mé poděkování  patří 

všem, kteří se zúčastnili, za krásnou 

atmosféru, která provázela celý 6. 

ročník Turnaje v plážovém volejbale o 

pohár starosty a ještě jednou gratuluji 

vítězům.  Zdeněk Hořava 
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Také bych Vás zde rád informoval, že volejbal se stal naší vášní a proto nyní 

chodíme hrát každou středu přibližně od 17:15  do 19:15 hodin večer do místní 

tělocvičny. Pokud máte chuť si zahrát, budeme moc rádi, když přijdete mezi 

nás. 

 

 

 

 

Je to už jedenáct let, kdy Celní úřad 

Olomouckého kraje pravidelně v září 

přijíždí na Jesenicko a pořádá pietní 

akty na uctění památky padlých 

příslušníků finanční stráže, kteří 

zahynuli v divokých zářijových 

dnech r. 1938. Kromě resp. finan. 

stráže Stanislava Majzlíka, který 

zahynul při střetu s příslušníky 

Freikorps v Nových Vilémovicích, 

Celní úřad jezdí i do Vidnavy, kde si 

připomínáme úmrtí Františka Pospíšila, který byl zastřelen na dvoře poštovní budovy a Josefa 

Nováka ve vchodu do budovy. Při tehdejším střetu 22.9.1938 byli zraněni i dva vidnavští 

Němci, přičemž jeden z nich na následky zranění zemřel. Téhož dne zahynul také rolník 

Viktor Dadák ve Velké Kraši, otec vedoucího celnice ve Vidnavě. I on byl účastníkem 

ozbrojeného střetu mezi příslušníky FS, kteří ustupovali z Vidnavy vlakem a 6. četou 

kompanie Reinold SdFK, kteří na vlak zaútočili. K poslednímu smrtelnému zranění došlo 

25.9.1938 ve Vápenné, kdy byl  nešťastnou náhodou zraněn dávkou z kulometu 

obsluhovaného vojáky Čs. armády člen FS, dozorce Jaroslav Karban. Jsem velmi rád, že si 

tyto smutné události připomínáme a máme tak neustále na paměti to, co se stane, když se k 

moci dostane zlo a nenávist.                     Zdeněk Hořava 

 

Tradiční přednáška v předvečer státního svátku 28.října, kdy slavíme Den vzniku 

samostatného československého státu, proběhla i letos. Mé pozvání přijal Petr Sikora, který ve 

dvou hodinách poutavě vyprávěl o leteckých událostech mezi lety 1916 až 1953. Během jeho 

vyprávění byly promítány fotografie z různých leteckých havárií či  leteckých soubojů na 

Jesenicku. Samozřejmě nejvíce letadel a bomb spadlo během druhé světové války. Účast byla 

nižší než v předešlých letech, ale všem, kteří se zajímají o lokální historii tuto přednášku 

doporučuji navštívit.                    Zdeněk Hořava  

 
V den státního svátku jsme po třech letech vyrazili na tradiční zájezd do Prahy na muzikál. 

Máme za sebou již Ples upírů, Tři mušketýry, Galilea a letos jsme se jeli podívat na kultovní 

muzikál Daniela Landy Krysař, který se hrál v divadle Kalich. O tyto zájezdy je poměrně 

velký zájem a důkazem je fakt, že zájemců bylo tolik, že autobus byl obsazený během 4 dnů. 

V pátek 28.října jsme vyrazili s panem Jirešem v 11 hodin z návsi. Další účastníci zájezdu 

přistoupili v Javorníku a vyrazilo se směr Praha. Po cestě panovala výborná nálada, účastníci 

byli skvělí, počasí nám přálo a tak jsme si mohli projít i historický střed Prahy, dát si u stánku 

dobrý trdelník, nebo v hospůdce na zahrádce dobré pivo. Samotné představení začalo v 19:00 

hodin. Úžasná hudba, ve které byla poznat tvorba Daniela Landy, kvalitní herecké výkony a 

zpěv.  Příběh, který zesměšňuje ctihodné občany, poukazuje na zneužívání veřejných funkcí, 

lhostejnost k neštěstí druhých, příběh, ve kterém nechybí láska Krysaře k Agnes a také napětí, 

z představení udělal nesmírný zážitek. Pevně věřím, že jste si zájezd všichni užili a budu se na 

vás těšit opět příští rok.  

Zdeněk Hořava 
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Největším tématem tohoto podzimu byly komunální volby do zastupitelstva obce Uhelná. 

Proto se nyní ohlédneme, jak vypadalo vedení obce v minulosti. Ve středověku až do 

revolučního roku 1848 byla obecní správa a soudnictví v rukou rychtáře/šoltyse, který také 

vlastnil velkostatek (šolteství). Pro svou službu obdržel zaručená práva: směl zřídit hostinec, 

lihovar, pivovar, provozovat mlýn a řídit řemeslníky; kromě toho byl osvobozen od desátku a 

roboty. Od poloviny 15. století ztratil rychtář všechny policejní a pořádkové úkoly a stal se 

výkonnými orgány vrchnosti. Jeho úkolem bylo jménem a ve prospěch vrchnosti vést správu, 

udržovat pořádek na vsi, starat se o majetková práva vrchnosti a vykonávat její rozkazy. 

Postupně rostla hlavně jeho kontrolní úloha. Na venkově funkce rychtáře zmizela až po roce 

1848 se zavedením samosprávy obcí. V Nových Vilémovicích byl např. rychtářem od r. 1648 

Michael Forche, od roku 1670 je veden jako rychtář Georg Reinold. V Uhelné byl např. až do 

r. 1655 šoltysem Georg Beitzker, v r. 1679 získal šoltéství Kristán Giebel, v letech 1756 – 

1776 patřilo šoltéství rodině Andersově a od r. 1780 rodině Schenkenbachů. 

Po roce 1848 obecní správa přešla na volenou obecní radu, v jejímž čele byl předseda rady 

nebo starosta. První zmínky o této funkci pocházejí z roku 1849, kdy byl nazýván 

purkmistrem. Purkmistr obce byl podobně s výborem a představenstvem volen na 3 roky. 

Svolával řádné i mimořádné schůze obecního výboru a prováděl jeho usnesení. Měl řadu 

oprávnění jak v přenesené, tak v samostatné působnosti, zejména v oblasti místní policie a 

trestních pravomocí. Tvořil společně se svým náměstkem či náměstky stálý orgán obce. Jeho 

pomocným orgánem byl obecní úřad obsazený obecními úředníky.   Název starosta pochází 

z roku 1919, kdy proběhla novela obecního zřízení. Touto novelou se postavení starosty 

změnilo. Do této doby vedl sám běžnou obecní agendu a obecní rada působila pouze jako jeho 

poradní orgán. Novelou se rada změnila v usnášející se sbor, jemuž příslušelo usnášet se o 

všech záležitostech vlastní a přenesené působnosti vyjma těch, co byly vyhrazeny 

zastupitelstvu. U obcí, jež byly sídlem okresního úřadu, potvrzování provádělo ministerstvo 

vnitra, starosty ostatních obcí po jejich zvolení obecním zastupitelstvem potvrzoval zemský 

úřad. Nebyla – li volba potvrzena, nemohl starosta ani jeho náměstci nastoupit úřad a navíc 

nesměli ani v následujících třech letech být do této funkce voleni.  V Uhelné byli zvoleni tito 

starostové: Friedrich Schenkenbach (1849 - 1867), Emmanuel Schenkenbach (1867 - 1873), 

Franz Latzel, č. 71 (1873 - 1885), Karl Winkler, Dolní Fořt č. 11 (1885 - 1891), Franz Latzel 

(1891 - 1897), Anton Lorenz, rychtářství, Dolní Fořt č. 1 (1897 - 1903), Eduard Pelz (1903 - 

1909), Johann Pache (1909 - 1923), Johann Lorenz (1923 - 1927), Johann Pache (1927 - 

1938), Otto Latzel (1938‒1945). V Nových Vilémovicích to byl např. Josef Band a nebo Josef 

Bauch, který vykonával funkci starosty až do r. 1945 

V r. 1948 byly zřízené národní výbory, což zapříčinilo opětovnou změnu názvosloví a pojem 

starosta byl nahrazen pojmem předseda národního výboru. Předseda byl nadále volen 

plenárním zasedáním a zastupoval národní výbor navenek. V r. 1949 připadly Nové 

Vilémovice k Uhelné, volil se tedy pouze jeden předseda MNV. V r. 1948 byl předseda MNV 

Jan Trunec. Dne 25.2.1948 se stal předsedou František Doupovec, v  r. 1952 zastával funkci 

Josef Machálek a od r. 1954 předsedal MNV Karel Doupovec. V r. 1960 byl předsedou 

jmenován Karel Číž., v r. 1964 byl krátce předsedou Jaroslav Zugárek a ve stejném roce stal 

předsedou MNV Josef Novák. Na jaře r. 1968 onemocněl a opět tuto funkci zastával Jaroslav 

Zugárek. Na pozici předsedy zůstal i po volbách v r. 1971. V r. 1974 se z důvodu odchodu do 

důchodu vzdal funkce a na jeho místo byl jmenován Karel Doupovec. Ten vykonával 

předsedu MNV až do r. 1985, kdy Uhelná byla sloučena s Javorníkem. Byl zřízen občanský 

výbor, kterému předsedal Karel Doupovec až do r. 1990, kdy obec získala opět samostatnost a 

na ustanovující schůzi 6.12.1990 byl zvolen starostou obce František Graja. Ten svou funkci 

vykonával až do r. 1998, poté jej vystřídala starostka Marie Surovíková. V r. 2006 byl zvolen 

do funkce starosty Ludvík Juřík a od roku 2014 je starostou obce Zdeněk Hořava.                                                 

Zdeněk Hořava 



Mateřská školka 
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Letošní sluneční podzim jsme si užili co nejvíce venku. Podnikali jsme delší vycházky k lesu 

a rybníku. Zažili jsme „Den se strakou“ (projektový den) se sbíráním různých přírodnin a 

vytvářením barevných mandal.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Abychom dětem dali příležitost stát se zdravějšími a 

odolnějšími, začali jsme (se staršími dětmi) navštěvovat 

jedenkrát týdně saunu v Javorníku.  

 

V říjnu jsme také, jako každý rok, navštívili knihovnu 

v Javorníku. Paní knihovnice měla nachystanou hru 

Podzimní hrátky s písmenky. Děti se snažily a ukázaly, že i 

když číst ještě neumí, písmenek se nebojí 

 

 

V pátek 21.10. jsme oslavili svátek stromů společně 

s rodinnými příslušníky. Nejprve děti ukázaly, co všechno 

dělají ve školce v centrech aktivit. Na zahradě jsme pak 

společně zasadili stromek, tentokrát třešeň a osvěžili se 

připraveným ovocným občerstvením, které ve školce 

připravily za pomocí rodičů. Děti budou pomáhat o 

stromek se starat, hlavně zalévat. Uvidíme, jak se mu bude 

dařit a kdy ochutnáme první třešně. 

Bc. Renata Franková, ředitelk MŠ 
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starosta obce  

Bc. Zdeněk Hořava  mobil: +420 737 241 045 

e-mail: starosta@uhelna.cz 

Obecní úřad   tel.: +420 584 433 022 

e-mail: uhelna@uhelna.cz 

Česká pošta Javorník:   954 279 070 

Nemocnice Jeseník   584 458 411 

Plavecký bazén Javorník   584 440 622 

Úřad práce detaš. prac. Javorník 950 121 590 

Úřad práce, odbor státní soc. podpory 584 440 307 

Zámek Jánský Vrch   584 440 286 

Knihovna Rudolfa Zubera   584 440 168 

Kulturní středisko Javorník   584 440 276 

Praktický lékař MUDr. Jiří Albrecht  773 037 949 

Praktický lékař MUDr. Lea Blahníková 584 452 216 

Dětská ambulance MUDr. Joanidis Panajotis 732 323 241

 

 

Září 

Bartsch Helmut              89 

Horňáková Juliána         87 

Procházka Jaroslav         80 

Škoda Antonín               79 

Lindnerová Marie          77 

Galová Drahomíra         76 

Hauke Marie                   75 

Juřík Ludvík                   75 

Procházková Olga          73 

Kašpárek Rostislav         72 

Maková Marie                70 

Ring Josef                       70 

Luňáková Marta            63 

Malá Drahomíra            62 

 

Říjen 

Bartschová Hedvika        93 
Maršálková Veronika      81 
Liasos Thomas                 76 
Janišová Stanislava         76 
Sekelská Jarmila              74 
Chalabalová Jana            67 
Liasososvá Glikéria         67 
Doupovcová Anna          66 
Luňák Jaroslav               65 
 Jati Vladimír                  64 
Franková Renata            61 
 Hořavová Alena             61  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Gratulujeme všem jubilantům, 
kteří v těchto měsících oslaví 

svá významná výročí. Přejeme 
hodně zdraví, štěstí a osobní 
spokojenosti do dalších let. 

 

S paní Viatereovou Drahomírou 

S panem Vasarábem Milanem 

S paní Klamertovou Alžbětou 

 12.11. Lampionový průvod v 17:00 

 19.11. v 17:00 představení LETEM 

MUZIKÁLOVÝM SVĚTEM, 

tělocvična Uhelná 

 24.11. od 18:00 Rozsvěcování 

vánočního stromečku 

 28.12. Punč se starostou 

 28.1.  VI.obecní ples 

!! Všechny akce budou v čas plakátovány !! 

 



Mohlo by Vás zajímat 

Uhelňáček , periodický tisk územního samosprávního celku, periodicita 6/rok, místo vydání- Obec Uhelná, 

5/2022 dne 7. 11. 2022, odp. redaktor: Bc. Hořava Zdeněk, graf. úprava: Bc. Hořava Zdeněk 

Obec Uhelná, Uhelná č. p. 163, 790 68 Uhelná, IČO 00636053, DIČ CZ 00636053, 
tel./fax. 584433022, email.:uhelna@uhelna.cz, www.uhelna.cz. Evidenční číslo: MK ČR E 10035 

 

 

Pátek 11.11. od 17:00 – Vítání Martina, Javorník 

Středa 16.11. v 17:30 – Vernisáž výstavy Tomáše Pospěcha: Země česká, domov můj, 

Katovna 

Středa 16.11. v 19:00 – koncert EPOQUE QUARTET, kaple Jeseník 

Středa 16.11. v 18:00 – přednáška Sex a erotika v dějinách lidstva, KD v Javorníku 

Pátek 18.11. od 9:00 – Jesenické farmářské trhy, Masarykovo náměstí Jeseník 

Neděle 20.11. od 13:00 – Vánoční trhy a rozsvícení vánočního stromu Javorník 

Ve dnech 22.11. – 24.11 vždy od 15:00 – PositivJe festival 2022, rytířský sál Vodní tvrze 

Jeseník 

Středa 23.11. od 18:00 – přednáška ISLAND, Městská knihovna RZ Javorník 

Pátek 25.11. od 20:00 – Tomáš Liška a invisible Word –pod Pradědem, Divadlo Petra 

Bezruče 

Neděle 27.11. od 17:00 – Rozsvícení vánočního stromu v Jeseníku 

Pondělí 28.11. od 19:00 – Vánoční úsměvy Zdeňka Trošky s vánočními písničkami Simony 

Klímové, Divadlo Petra Bezruče, vstupné 280,- Kč 

Úterý 28.11. od 19:00 – Lakomec, Divadlo Petra Bezruče, vstupné 250 – 280,- Kč 

Sobota 3.12. od 15:00 – Mikulášská nadílka, sál KD Javorník 

Sobota 3.12. celý den – Vánoční jarmark v Tančírně 

Neděle 4.12. v 19:00 – Adventní koncert s Dashou a skupinou Pajky Pajk, KD Javorník, 

vstupné 350 – 400,- Kč 

Neděle 4.12. od 15:00 – přednáška – Stromy nejen v jesenických pověstech, Tančírna 

Středa 7.12. od 19:00 – Minipárty s Karlem Šípem, Divadlo Petra Bezruče, vstup 290 – 350,-

Kč 

Čtvrtek 8.12. v 19:00 – Aneta Langerová, Dvě slunce, Tančírna, vstupné 690,- Kč 

Úterý 20.12. v 18:00 – Vánoční koncert, Javornický pěvecký sbor, Tančírna 

 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 


